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Zimolův post chce ANO. 
Na jihu by vládlo s ODS
Situace v jižních Čechách 
se vrací o půl roku nazpět, 
vyjednávání o krajské vládě 
začíná nanovo. Hejtmanovi 
za ČSSD Jiřímu Zimolovi se 
rozpadla koalice a pokusí se 
sestavit jinou. Hejtmanský 
post si nárokuje hnutí ANO, 
region chce řídit ve středo-
pravém uspořádání. str. 2

Američané prodali reality 
u ruzyňského letiště
Realitní fond spravovaný 
společností Conseq a sku-
pina Accolade koupily od 
fondu Lone Star skladový 
a kancelářský areál Karlo-
varská Business Park. Hod-
nota nemovitostí nedaleko 
pražského letiště činí půl 
miliardy korun. str. 4

Export do Austrálie  
se za pět let ztrojnásobil
Český vývoz do Austrálie 
vzrostl za pět let téměř troj-
násobně. Z 5,7 miliardy ko-
run v roce 2010 se vyšplhal 
na předloňských 15 miliard. 
Firmy slaví úspěch s dodáv-
kami od solárních panelů 
přes skládací kontejnery až 
po bylinné sirupy. str. 7

Krátce

nutná pravidla
využití umělé 
inteligence je třeba 
nastavit hranice, 
říká softwarový 
inženýr Bestoun 
s. ahmed.
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lUKáš WagEnKnECht:

dvě stě tisíc na daru vráceno, 
255 milionů za zakázku 
zúřadováno. je skvělé, že se 
už dneska nepoužívají taktiky 
politického Palerma.
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Letošek se stane nejnáročnějším splátkovým rokem v dějinách Česka. 
Právě dnes musí stát vrátit 90 miliard korun věřitelům, od nichž si půjčil 
jen několik měsíců před vypuknutím finanční krize. A do konce roku je třeba 
zaplatit dalších 191 miliard. trhy a světová ekonomika / str. 8

miliard korun

rok obřích splátek

Kdo jsou 
největší hráči 
v českých 
realitách? 
Čtěte v novém 
magazínu  
E15 Premium,  
který vychází 24. dubna.
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Korunu brzdí spekulanti
Tak nám skončily devizové intervence a žádné 
prudké posilování koruny nenastalo. Nyní se 
koruna prodává za přibližně 26,50 koruny 
za euro a posiluje jen velmi pozvolna. Důvodem 
je nejspíše také počet otevřených spekulativních 
pozic, které investoři rozpouštějí jen postupně. 
Zatímco spekulanti realizují na české koruně 
až několikaprocentní výnos, ztrátu z těchto ob-
chodů kvůli slabší měně pociťují občané Česka, 
především na svých zahraničních dovolených.

Spotřebitelské ceny v březnu vzrostly 
o 2,6 procenta, což je o 0,1 procentního bodu 
více oproti únoru. V posledních měsících inflace 
značně roste a výrazné překonání dvoupro-
centního inflačního cíle značí, že devizové 
intervence byly uměle prodlužovány a ukončeny 
podstatně později, než by měly být. Ukazuje se 
tak, že měnová politika je místo tvrdých dat 
vedena na základě subjektivních pocitů.

„Kakaový“ Michal Kraus se vrací do ČSSD. 
Svůj příchod ohlásil také formou tiskové zprá-
vy, ve které obvinil všechny kolem. Podle něj 
kauza „kakao“ byla „selháním těch některých 
novinářů, kteří nejsou schopni ve své práci 
rozlišit pravdu od lži, realitu od fikce a fakta 
od nesmyslů“. Jestli je toto „zlepšení marke-
tingu“, které hlásal premiér Bohuslav Sobotka 
v minulosti, pak ČSSD čekají slibné časy. Jed-
nociferný volební výsledek by totiž mohl stranu 
naučit pokoře. 

n Půl roku po krajských 
volbách skončila první 
regionální vláda na jihu 
Čech, socialisty zřejmě 
čekají opoziční lavice. 
Hejtmanský post si ná-
rokuje hnutí ANO, chce 
středopravé uspořádání.

Pavel Otto

Situace v jižních Čechách se vra-
cí o půl roku nazpět, vyjednávání 
o krajské vládě začíná nanovo. 
Hejtmanovi za ČSSD Jiřímu 
Zimolovi se rozpadla koalice 
a pokusí se sestavit jinou. I když 
nelze vyloučit, že uspěje, za delší 
konec provazu tahá hnutí ANO. 
Jde o pád první regionální rady 
po volbách.

ANO už se podle všeho 
dohodlo s občanskými demo-
kraty, uskupením Pro jižní 
Čechy a KDU-ČSL. V 55členném 
zastupitelstvu mají dohroma-
dy 29 hlasů. Příští měsíc chtějí 
Zimolu odvolat. Novou hejtman-
kou se má stát jeho náměstkyně 
Lucie Kozlová (ANO). Spolupráci 
s ODS preferovala jihočeská 
buňka ANO už na podzim. Až 
po zásahu šéfa partaje Andreje 
Babiše uzavřela spojenectví 
s vítězem voleb v kraji.

Koalice skončila v okamžiku, 
kdy ANO přišlo s požadavkem, 
aby ČSSD vyměnila všechny své 

radní včetně Zimoly. Hnutí spolu 
s opozicí mimo jiné kritizuje 
vysoké odměňování členů vedení 
společnosti Jihočeské nemocni-
ce. Hlavně Martina Bláhy, který 
měl mít roční příjem 7,2 milionu 
korun.  

 „Tyto kauzy jsou záminkou, 
moji kolegové z ČSSD mě podpo-
rují,“ reagoval Zimola. „Všechny 
indicie napovídají tomu, že je 
na pozadí načrtnuta jiná koalice. 
ANO se s ní netajilo před volbami 
ani bezprostředně po nich,“ 
připomněl s tím, že politické pre-
ference hnutí jsou orientovány 
více doprava.

Předsedkyně jihočeského 
ANO Radka Maxová potvrdila, že 
o nové radě bude jednat s ODS, 
zástupci Pro jižní Čechy a lidov-
ci. Jako reálnou nevidí spoluprá-
ci s KSČM.

Právě s komunisty v minulosti 
vládl Zimola. Aby s nimi získal 

většinu alespoň jednoho hlasu, 
potřeboval by však podporu 
dvou ze tří menších formací 
v zastupitelstvu. Na druhé straně 
má více zkušeností než Maxová. 
Hejtmanem je už od roku 2008.

Zimola je předposledním 
z účastníků schůzky s prezi-
dentem Milošem Zemanem 
v Lánech, který zřejmě odejde 
z politického výsluní. Michal 
Hašek se Zdeňkem Škromachem 
propadli v loňských volbách 
a Jeroným Tejc se už nebude 
ucházet o poslanecký post. 
Ve vysoké politice se drží jen 
Milan Chovanec.

Předseda ČSSD Bohuslav 
Sobotka řekl, že spojení ANO 
a ODS „není pro obyvatele kraje 
rozhodně dobrá zpráva“. Babiš 
rozpad koalice chápe. „Byla ne-
funkční. Krajské předsednictvo 
ANO dospělo k závěru, že náš 
partner nespolupracuje,“ uvedl.  

zimolův post chce 
ano. vládlo by s ods 

Protagonisté dne

milan kratina

řeDitel accolaDe

Georg hotar

řeDitel photon energy

James staley

řeDitel Barclays

jeho skupina koupila společně se 
společností Conseq kancelářský 
a skladový areál u Prahy, jde 
o první akvizici v této oblasti.

str. 4

Firma si zajistila pozemky 
v austrálii pro stavbu dvou 
slunečních elektráren v souhrnné 
hodnotě 900 milionů korun.

str. 7

výkonný ředitel Barclays se hned 
dvakrát pokusil odhalit původce 
anonymního e-mailu upozorňující ho 
na nepravosti ve firmě. Neúspěšně.

str. 9

Zápisník  
Arsena Lazareviče

Rozložení sil v zastupitelstvu Jihočeského kraje

Pro Jižní Čechy – koalice Starostové, HOPB a TOP 09

Čssd aNo 2011 ods KsČM Pro jižní 
Čechy 

Kdu-Čsl jihočeši 
2012

15 12 8 7 5 4 4

27,3

21,8

14,6
12,7 9,1

7,3 7,3

štědré odměny. Výše příjmů vedení Jihočeské nemocnice, a zvláště pak jejího ředitele Martina Bláhy, se 
nelíbí opozici v krajském zastupitelstvu. a nezachraňuje to ani kvalita tohoto zařízení. 
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n Už letos může ČNB 
poprvé od finanční 
krize zvýšit úrokové 
sazby.

Jaroslav Bukovský

Inflace v Česku nabírá na síle. 
Během března vzrostly ceny 
oproti loňsku o 2,6 procenta, 
ještě před rokem bylo tempo 
růstu cen takřka desetinové. 
Inflace utíká i předpokladům 
ČNB, když bankéři pro první 
jarní měsíc počítali s nárůs-
tem cenovek jen o 2,3 pro-
centa. Podle ekonomů se tak 
přiblížil okamžik prvního 
zvýšení úrokových sazeb 
v Česku od finanční krize. 

„Inflace bude v průběhu 
dalších měsíců atakovat 
tříprocentní hranici. Silnější 
koruna po ukončení devi-

zových intervencí nemusí 
být až tak účinnou brzdou, 
jednak zlevní dovozové 
zboží až v horizontu několika 
měsíců a jednak je otáz-
kou, kolik si ukrojí marže 
obchodníků,“ říká ekonomka 
České bankovní asociace Eva 
Zamrazilová. 

Růst českých cen táhly 
především pohonné hmo-
ty a potraviny. Za benzin 
a naftu zaplatili lidé o 17 pro-
cent více než před rokem, 
z potravin pak až o čtvrtinu 
podražily vejce, máslo, cukr 
a sýry. „Očekáváme, že i v ná-
sledujících měsících bude 
inflace nadále vyšší, spotře-

bitelské ceny však pravdě-
podobně porostou volněji 
než doposud. Růst cen omezí 
vedle silnější měny i přízni-
vější srovnávací základna,“ 
připomíná hlavní ekonom 
banky Moneta Petr Gapko.

ČNB tak zřejmě už v hori-
zontu měsíců začne s utaho-
váním měnové politiky skrze 
vyšší sazby. Stalo by se tak 
poprvé od konce roku 2008. 
„Zahájení cyklu zvyšování 
sazeb dle našeho názoru 
nastane již letos,“ říká hlavní 
ekonom ING Jakub Seidler. 
Podle guvernéra ČNB Jiřího 
Rusnoka by mohla centrální 
banka začít se zvyšováním 
úrokových sazeb na pře-
lomu letošního a příštího 
roku. Podmínkou má být 
udržitelný vývoj inflace a její 
stabilita nad cílovanou dvou-
procentní úrovní.

Česko flirtuje  
s tříprocentní inflací
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vše o ČesKé  
Koruně – speciál 
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Pojištění státních pojištěn-
ců se zvýší. Příští rok vydá 
stát na své pojištěnce, tedy 
děti, důchodce či nezaměst-
nané, o 3,5 miliardy korun 
víc než letos. Podle návrhu 
ministerstva zdravotnictví, 
který včera projednala vláda, 
bude odvádět na jednoho 
pojištěnce měsíčně 
o 49 korun víc. 
Měsíční částka 
pojistného 
se tak zvýší 
na 969 korun. 

„Umožní to 
zlepšit finan-
cování léčby 
a pokračovat 
ve zvyšování pla-
tů zdravotníků,“ 
uvedl premiér Bohu-
slav Sobotka (ČSSD) na Twi-
tteru. Ministr zdravotnictví 
Miloslav Ludvík (ČSSD) 
později doplnil, že zvýšením 
plateb se docílí nejen růstu 
platů a mezd ve zdravot-
nictví, ale i modernizace 
nemocnic. Předpokládá, že 
díky rostoucí ekonomice 
příští rok příjmy zdravotních 

pojišťoven z odvodů poros-
tou o dalších devět miliard 
korun. Celkem by tak nárůst 
měl činit 12,5 miliardy korun.

Ministerstvo zdravotnictví 
odhaduje, že letos stát vydá 
na platbách za státní pojiš-
těnce 65,8 miliardy korun, 

příští rok by to mělo být 
69,3 miliardy korun. 

Peníze, které 
stát pošle 

do systému 
navíc, by měly 
podle minis-
terstva sloužit 
především 

k personální 
stabilizaci 

ve zdravotnic-
tví. Vláda už dříve 

slíbila, že by se platy 
v nemocnicích měly v příš-
tím roce zvednout o deset 
procent.

Zvýšení plateb za státní 
pojištěnce ocenil poslanec 
opoziční TOP 09 Jiří Skalický. 
Růst úhrad za státní pojiš-
těnce je podle něj v době, kdy 
se daří ekonomice, logickým 
a očekávatelným krokem. /čtk/

stát zaplatí více za 
své pojištěnce 

Žaloba kvůli zbraním  
je připravená
Žaloba České republiky pro-
ti evropské směrnici o zbra-
ních je podle ministra vnitra 
Milana Chovance (ČSSD) 
připravená. Česká republika 
může žalobu podat ve chvíli, 
kdy směrnice bude zapsá-
na ve věstníku EU a začne 
platit. Podle Chovance to 
může být přibližně za měsíc 
a půl. Podání žaloby vládě 
navrhne do srpna. 

Galerie dostanou peníze 
na rozšíření sbírek 
Ministerstvo kultury nabíd-
ne prostřednictvím nového 
dotačního programu ga-
leriím a muzeím podporu 
pro nákup uměleckých děl. 
Zřízení programu schválila 
vláda, počítá se s udělením 
dotací již v letošním roce. 
V programu měly ročně být 
desítky milionů korun. Ak-
viziční fond bude zaměřen 
na současné umění. 

Češi nejvíc věří armádě, 
policii a soudům 
Důvěru nadpoloviční vět-
šiny Čechů mají z institucí 
veřejného života armáda, 
policie a soudy. Naopak 
nejméně lidé důvěřují círk-
vím. Vyplývá to z výsledků 
březnového průzkumu 
Centra pro výzkum ve-
řejného mínění. Oproti 
výsledkům z loňského 
září si v průzkumu mírně 
polepšila i klasická média, 
tedy tisk, televize a rádio.

Dalším prezidentským  
kandidátem je Chaloupka
Zájem ucházet se o pre-
zidentskou funkci včera 
oficiálně oznámil někdejší 
poslanec Věcí veřejných 
Otto Chaloupka. V minu-
losti na sebe upozornil 
mimo jiné ústavní žalobou 
na církevní restituce nebo 
výroky na adresu Romů, 
za něž byl odsouzen. /čtk/ 
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Krátce

Měsíční částka  
pojistného se zvýší na

969
korun.
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n Byznysový areál 
nedaleko Letiště Vác-
lava Havla v hodnotě 
kolem půl miliardy 
korun má nového 
majitele. Po americ-
kém angažmá na-
stoupili Češi.

Daniel Novák

Realitní fond spravovaný 
společností Conseq a sku-
pina Accolade koupily skla-
dový a kancelářský areál 
Karlovarská Business Park 
na dohled od Letiště Vác-
lava Havla. Prodejcem byl 
americký fond Lone Star.  

„Karlovarská byla výji-
mečná příležitost. Dobře 
doplňuje portfolio nájem-
ních nemovitostí o park 
využitelný i pro kanceláře, 
retail a pro příměstskou lo-
gistiku pro Prahu a její oko-
lí se skvělým rozložením 
nájemců,“ uvedl generální 
ředitel skupiny Accolade 
Milan Kratina. 

Cenu transakce žádná ze 
stran nezveřejnila. Hodno-

ta nemovitostí je zhruba 
půl miliardy korun. Finan-
cování transakce zajistila 
UniCredit Bank, prodej 
zprostředkovala poraden-
ská společnost CBRE. 

„Akvizice Karlovarská 
Business Park předsta-
vuje pro realitní 
fond společ-
nosti Conseq 
vynikající 
investiční 
příležitost. 
Pomůže di-
verzifikovat 
portfolio 
nemovitos-
tí, které fond 
vlastní,“ sdělil Jan 
Vedral, šéf předsta-
venstva Conseq. 

Byznysový komplex se 
nachází na místě bývalých 
uhelných skladů, které dří-
ve zásobovaly celou Prahu. 
V současnosti je to lokalita 
umístěná na křižovatce 
dálnice D6 a Pražského 
okruhu, která je jen kousek 
od nově vznikající rezi-
denční oblasti Hostivice 
v Praze-západ. 

Park má pronajímatel-
nou plochu téměř dvacet 

tisíc metrů čtverečních. 
Mezi nájemce patří firma 
EvoBus, která se zamě-
řuje na opravy a servis 
autobusů Mercedes-Benz 
a Setra. V areálu je i švéd-
ský koncern Lindab, který 

vyrábí technologie pro 
budovy či výrobce 

pohoných řeme-
nů společnost 

Megadyne.
Pro skupi-

nu Accolade 
znamená 
akvizice 

první větší 
průnik do oko-

lí Prahy. Česká 
realitní firma je 

silná v západních 
Čechách, působí rovněž 
kolem závodu automobilky 
Škoda ve východočeských 
Kvasinách. Od loňska firma 
investuje též v Polsku.

američané prodali 
reality u letiště
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L ŠEST VÁLCŮ  
A ČTYŘI TURBA
BMW 750 Ld xDrive 

∫ PŘEDSTAVENÍ  
 MOTORU 1.5 TSI  

∫ OPRAVY  
 UNIKÁTNÍCH  
 MOTORŮ
 A DALŠÍ TÉMATA

Objednávejte také přes SMS pod kódem SM171. 
Pošlete SMS s kódem vydání na číslo 902 11 ve tvaru: KÓDmezeraJMÉNOmezeraPŘÍJMENÍmezeraADRESAmezeraMĚSTOmezeraPSČ
PŘÍKLAD: SM171 JAN NOVAK PRUBEZNA 233 OLOMOUC 77900

Cena každé přijaté SMS je 69 Kč vč. DPH a zahrnuje poštovné i balné. Provozuje CZECH NEWS CENTER a.s., infolinka 296 363 199 ve všední dny 8-16 hod., mobil@cncenter.cz, www.platmobilem.cz.

Aktuální i starší vydání získáte online na www.svetmotoru.auto.cz/special

Právě  
v prodeji

X1 CARBON

O D O L N Ý  A  S T Y L O V Ý  C E S T O VAT E L

Nízká hmotnost jenom 1,12 kg díky šasi z uhlíkových vláken | Splňuje sadu armádních norem MIL-SPEC, které jsou 
zárukou vysoké životnosti, odolnosti a spolehlivosti | Vysoká výdrž baterie až 15,5 hodiny pro celodenní využití

WWW.LENOVO.CZ

269098/26 inzerce

veřeJnosti se otevřel rozsáhlý komplex dosud prázd-
ných budov v pražské hybernské ulici. Čtyřdenním týdnem 
diverzity v něm Filozofická fakulta Univerzity Karlovy spolu 
s magistrátem zahájila projekt hybernská ožívá. 

týDEn DiVERZity
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Na části Céčka nepojede 
metro
Od pátku do pondělí ne-
bude jezdit pražské metro 
na lince C v úseku Nádraží 
Holešovice – Pražského 
povstání. Důvodem výluky 
je výměna kolejnic a další 
úpravy trati. Dopravní 
podnik o prodlouženém 
víkendu zajistí náhradní 
autobusovou dopravu.

Město investuje do 
uměleckých děl
Do konce roku 2018 by Praha 
mohla investovat přibližně 
do deseti uměleckých děl ve 
veřejném prostoru. Zaplatí 
je ze dvou procent peněz 
použitých na městské inves-
tice. Polovinu by každoročně 
investoval magistrát do 
svých projektů, druhou roz-
dělí mezi žadatele. /čtk/

Krátce

Pro  
skupinu Accolade  
znamená akvizice 

první
větší průnik  

do okolí Prahy. 
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Více o tématu se dočtete 
v novém magazínu E15 Premium, 
který vychází 24. dubna.
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L ŠEST VÁLCŮ  
A ČTYŘI TURBA
BMW 750 Ld xDrive 

∫ PŘEDSTAVENÍ  
 MOTORU 1.5 TSI  

∫ OPRAVY  
 UNIKÁTNÍCH  
 MOTORŮ
 A DALŠÍ TÉMATA

Objednávejte také přes SMS pod kódem SM171. 
Pošlete SMS s kódem vydání na číslo 902 11 ve tvaru: KÓDmezeraJMÉNOmezeraPŘÍJMENÍmezeraADRESAmezeraMĚSTOmezeraPSČ
PŘÍKLAD: SM171 JAN NOVAK PRUBEZNA 233 OLOMOUC 77900

Cena každé přijaté SMS je 69 Kč vč. DPH a zahrnuje poštovné i balné. Provozuje CZECH NEWS CENTER a.s., infolinka 296 363 199 ve všední dny 8-16 hod., mobil@cncenter.cz, www.platmobilem.cz.

Aktuální i starší vydání získáte online na www.svetmotoru.auto.cz/special

Právě  
v prodeji
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n Posilující koruna 
vedla ke snížení cen 
zatím hlavně u pro-
duktů zahraničních 
cestovních kanceláří 
a u letenek.

Jan Šindelář

Češi plánující dovolenou mo-
hou sledovat první drobné 
benefity z posilující koruny. 
Ceny některých zahranič-
ních zájezdů klesly o stovky 
korun na osobu. Zlevnění 
se ale zatím týká hlavně 
zájezdů z nabídky zahranič-
ních cestovních kanceláří, 
u nichž se cena v prodejních 
systémech českých agentur 
automaticky upravuje podle 
kurzu. 

Příkladem může být 
letecký zájezd do Domini-

kánské republiky, jehož cena 
na portálu Dovolena.cz 
koncem minulého týdne 
klesla o 369 korun na  
22 838 korun. Podobné je 
to třeba také u zá-
jezdů do Egypta, 
na které účast-
níci odlétají 
z Drážďan. 

„Pokud se 
udrží růstový 
trend koruny, 
lze předpoklá-
dat, že ceny zá-
jezdů od němec-
kých a rakouských 
cestovních kanceláří 
zlevní ještě více,“ připomně-
la ředitelka portálu Dovole-
na.cz Eva Sedlmajerová. 

Podobná situace panuje 
také u slovenských ces-
tovních kanceláří, jejichž 
zájezdy prodává agentura 
Invia.cz.

 „Při posílení koruny zde 
klienti realizují okamžitou 
úsporu,“ doplnil marketin-
gový ředitel agentury Michal 

Tůma. 
Obdobně se vliv 
kurzu koruny 

také bez velké-
ho zpoždění 
projevuje 
u cen letenek. 
„Již na konci 
minulého 

týdne spadly 
ceny do někte-

rých destinací 
ve Spojených 

státech pod deset tisíc 
korun, a to dokonce i na zá-
padní pobřeží,“ připomněl 
ředitel internetového 
prodejce letenek Letuška.
cz Josef Trejbal. Nejlevnější 
letenky byly podle něj rychle 
vyprodané, pod hranicí deset 
tisíc korun by se ale podle 

manažera měly držet i v příš-
tích týdnech. 

Naopak u zájezdů z dílny 
českých cestovních kanceláří 
v nejbližší době pokles čekat 
nelze. Cestovky totiž platí 
svým zahraničním partne-
rům významné zálohy, kata-
logové ceny jsou tak vesměs 
určeny na celou sezonu. 

„Ceny zájezdů jsou v letoš-
ním roce ovlivněny mnohem 
více nabídkou a poptávkou 
než samotnou změnou 
kurzu. Některé destinace 
se vyprodávají rychle a pro 
letní období hrozí nedo-
statek last minute nabídek 
a s tím spojený nárůst cen,“ 
vysvětluje Tůma.

zájezdy zlevnily o stokoruny 

Už koncem  
minulého týdne spadly 

ceny letenek do některých 
destinací v USA pod

10
tisíc korun.

n Na zprostředkova-
tele pracovních sil se 
v Česku obracejí hlav-
ně výrobní závody.

Adéla Čabanová

Agenturním zaměstnáním 
prošlo v roce 2015 kolem 
250 tisíc lidí. Podle Světové 
konfederace zaměstnanosti 
bylo v České republice přes 
agenturu zaměstnáno jedno 
procento pracující popula-
ce, zatímco v roce 2011 to 
bylo sedm desetin procenta. 
Průměrný podíl agenturního 
zaměstnávání v Evropě činí 
1,9 procenta.

Trh agentur práce může 
výrazně změnit novela 
zákona o zaměstnanosti, 
kterou by mohli poslanci 
schvalovat zítra. Zpřísňuje 
pokuty za porušení pravi-
del a především zavádí pro 
všechny agentury povinnost 
složení 500tisícové kauce. To 
by mohlo být problematické 
pro menší agentury.

V Česku nabízí agenturní 
zaměstnávání 1200 firem. 

Polovinu trhu přitom před-
stavuje pouhých 26 velkých 
společností sdružených 
v Asociaci poskytovatelů 
personálních služeb. Ti s no-
velou souhlasí. 

„Navržené změny jsou 
rozumným kompromisem,“ 
říká prezidentka APPS 
a zároveň ředitelka Man-
powerGroup ČR Jaroslava 
Rezlerová.

Naopak zástupci malých 
agentur, které působí větši-
nou v okresních i menších 
městech, se obávají likvida-
ce. „Jestliže vytlačíte malé 
agentury z trhu, přibude 
nelegální práce. Nelegálních 
zprostředkovatelů se změny 
nedotknou,“ tvrdí prezident 
Asociace pracovních agentur 
Radovan Burkovič. 

Ministerstvo práce a so-
ciálních věcí, které novelu 
předkládá, chce prý posílit 
postavení seriózních agen-
tur práce, které neporušují 
právní předpisy. „Cílem je 
zajistit, aby na trh agentur-
ního zaměstnávání vstu-
povaly pouze ty agentury, 
které disponují minimálním 

stát žádá kauci půl milionu. malé 
agentury práce to může zničit

odpovídajícím zázemím,“ 
uvádí ministerstvo v důvo-
dové zprávě.

Na stole je pozměňovací 
návrh k novele, který z ní 
sporné kauce vyjímá. Podle 
jeho autorky Markéty Peka-
rové Adamové (TOP 09) kau-
ce bezdůvodně brání vstupu 
na trh menším hráčům.

V České republice nej-
častěji hledají agenturní 
zaměstnance automobilky 

a další výrobní firmy. Velké 
výrobní a logistické spo-
lečnosti podle některých 
odhadů mají dvacet procent 
zaměstnanců najatých přes 
agenturu. Oproti jiným 
zemím se agenturní za-
městnávání poměrně málo 
uplatňuje v restauračních 
a hotelových službách. 
Osmnáct procent agentur-
ních zaměstnanců u nás jsou 
studenti.

agenturní zaměstnanci podle sektorů (v procentech)

 Pramen World Employment Confederation, Economic report 2017 
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Světlík vysoudil akcie 
Vítkovického holdingu
Většinový vlastník vítko-
vické strojírenské skupiny 
Jan Světlík dostal po dva-
nácti letech akcie společ-
nosti Vítkovice Holding, 
o které vedl soudní spory 
s bývalým spolupracovní-
kem Davidem Beranem. 
Vydal mu je exekutor, 
který řídil exekuci proti 
Beranovi. Za akcie Světlík 
vrátí Beranovi kupní cenu 
s úroky, zhruba sto milio-
nů korun.  více e15.cz

Eurovia napadla tendr 
na stavbu trati v Praze
Stavební společnost Euro-
via podala námitku proti 
výsledku tendru na mo-
dernizaci železničního 
uzlu v Praze v hodnotě 
3,45 miliardy korun, uvedl 
server iDnes.cz. Eurovia 
skončila v soutěži druhá 
za sdružením Metrostav, 
Swietelsky Rail a SMP 
CZ. Termín zahájení prací 
v polovině letošního roku 
podle správy železniční 
dopravní cesty zatím 
ohrožen není.

Skiareály na příští zimu 
investují 750 milionů 
Zhruba o polovinu, na tři 
čtvrtě miliardy korun, by 
se mohly meziročně zvýšit 
investice v horských 
střediscích. Plánuje se 
stavba až devíti lanových 
drah a dalších vleků, 
uvedla Asociace horských 
středisek ČR. Pomůže 
tomu i nynější sezona, kdy 
byla návštěvnost oproti 
předchozím obdobím až 
o desítky procent vyšší.
 více e15.cz

Továrna Karsitu 
zaměstná 350 lidí 
Chystaný závod společ-
nosti Karsit Automotive 
ve Dvoře Králové nad 
Labem na výrobu autodílů 
má mít zastavěnou plochu 
4,2 hektaru a zaměstnávat 
350 lidí. Stavba ve dvorské 
průmyslové zóně Zboží 
by měla začít ve třetím 
čtvrtletí letošního roku 
a hotová by měla být do 
dvou let. Karsit Automo-
tive je součástí skupiny 
Karsit Group továrníka 
Františka Řípy. /čtk/

Krátce

vše o ČesKé  
Koruně – speciál 

intERVEnCE ČnB

VíCE na E15.CZ

http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/svetlik-dostal-po-dvanacti-letech-beranovy-akcie-vitkovic-1331083
http://zpravy.e15.cz/byznys/obchod-a-sluzby/na-horach-vyrostou-nove-lanovky-a-vleky-za-tri-ctvrte-miliardy-korun-1331089
http://zpravy.e15.cz/intervence-cnb


Stavební spořitelny poskyt-
ly za první čtvrtletí úvěry 
za 14,4 miliardy korun, 
meziročně o 41 procent 
vyšší. Spořitelny naopak za-
znamenávají pokles zájmu 
o nové stavební spoření. 
Uzavřely zhruba 101 tisíc 
smluv, zatímco o rok dříve 
to bylo přes 140 tisíc. Plyne 
to z údajů všech pěti čes-
kých stavebních spořitelen.

„Je jasně vidět, že ve sta-
vebním spoření se trend 
posunuje směrem k úvěrům. 
Spořitelny se stále lépe tre-
fují do poptávky po dostup-
ných úvěrech na bydlení 
v řádu stovek tisíc korun, 
kdy není nutné zastavit ne-
movitost. A o takové úvěry 
zájem právě nyní roste,“ řekl 
tajemník Asociace českých 
stavebních spořitelen Jiří 
Šedivý. Do budoucna se 
podle něj uvidí, jaká bude 
reakce trhu na zastropování 

úvěrů na bydlení ve vztahu 
k hodnotám zastavených 
nemovitostí. „Ta by mohla 
vysoký zájem o úvěry od sta-
vebních spořitelen ještě 
posílit,“ dodal.

Za celý loňský rok staveb-
ní spořitelny poskytly úvě-
ry za 50,6 miliardy korun, 
což byl meziroční nárůst 
o tři procenta. Rovněž 
zájem o uzavírání smluv 
o stavebním spoření loni 
o tři procenta stoupl, když 
spořitelny uzavřely zhruba 
474 tisíc smluv. 

Stavební spořitelny 
poskytují úvěry ze svých 
zdrojů, tedy z vkladů kli-
entů, kteří si spoří. Naopak 
hypoteční banky si na 
úvěr, který pak poskytnou 
klientovi, většinou půjčují. 
Úrokové sazby závisí na 
délce doby fixace a ceně 
peněz na mezibankovním 
trhu. /čtk/

soustavně roste. „Austrálie je 
jediná rozvinutá ekonomika, 
která drží nepřetržitý růst 
rekordních 26 let,“ uvedl 
David Watson z vládní agen-
tury Austrade. Země bohatne 
zejména z prodeje uranu, 
uhlí, zlata a dalších surovin.

Z českých firem se 
na australském 
trhu v poslední 
době prosadilo 
například 
domažlické 
družstvo 
Kovobel s na-
bídkou skláda-
cích kontejne-
rů nebo firma 
Kitl z Jablonce 
nad Nisou, jež vyrábí 
bylinné sirupy. Daří se i br-
něnské společnosti Y Soft 
s jejím softwarem na správu 
kancelářských tiskáren.

„V Austrálii žije zhruba 
24 milionů obyvatel, ale my 
tam máme až čtyřikrát větší 
tržby než v České republice,“ 
sdělil majitel Y Softu Václav 
Muchna, podle něhož lze 
v Austrálii získat velmi sluš-
nou přidanou hodnotu.

Jižní kontinent právě 
prožívá solární boom. Velké 

plány tam má dodavatel 
fotovoltaických elektráren, 
společnost Photon Energy. 
„Neustálý růst australské 
ekonomiky vytváří neutu-
chající poptávku po energii, 
přitom několik tamních 
starších elektráren bylo bez 

náhrady zavřeno,“ 
uvedl ředitel ko-

munikace firmy 
Jan Krčmář. 

Společnost 
už umístila 
solární panely 
například 
na střechy 

budov v Syd-
ney a v letošním 

roce chystá zpro-
voznit na austral-

ském venkově elektrárny 
Leeton a Environa. Své akti-
vity na jižním kontinentu se 
firma rozhodla spolufinanco-
vat i prostřednictvím emise 
dluhopisů.

Vazbu na Austrálii posiluje 
také značný zájem mladých 
Čechů o studium na tamních 
školách. Ze střední a východ-
ní Evropy je na nich zapsáno 
kolem dvanácti tisíc studen-
tů. Na Česko jich z tohoto 
počtu loni připadalo 2700.

www.e15.cz | 7 |

n Tuzemské firmy 
prodávají na jižní kon-
tinent zboží za pat-
náct miliard korun 
ročně – od solárních 
panelů přes skládací 
kontejnery až po by-
linné sirupy. 

Tomáš Stingl

Z 5,7 miliardy korun v roce 
2010 se český export 
do Austrálie vyšplhal na 
patnáct miliard v roce 2015. 
Na ztrojnásobení mu stačilo 
pět let. Apetit tamějšího trhu 

vývoz z Česka 
do austrálie za pět let 
trojnásobně vzrostl 

Austrálie  
je jediná rozvinutá 
ekonomika, která 

nepřetržitě roste, a to  
rekordních

26
let. 

Vývoz do austrálie  
(v miliardách korun)

 Pramen ČSÚ, MPO
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na startu. Čáslavská firma aeropilot už získala australskou certifikaci pro své lehké sportovní 
letadlo legend 600.  
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zájem o úvěry ze 
stavebního spoření   
prudce roste

výrobce funkČního prádla, strakonická Moira, začne 
vyrábět neprůstřelné vesty pro vojenskou policii. Společnost, 
mezi jejíž zákazníky patří policejní Útvar rychlého nasazení, 
má v Česku 34 prodejen a letos otevře dvě nové.  více e15.cz
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http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/termotrika-uz-nestaci-moira-bude-vyrabet-i-neprustrelne-vesty-1331082
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n Držitelé bondů po-
žadují 90 miliard ko-
run půjčených Česku 
před finanční krizí.

Jaroslav Bukovský

Česko dnes čeká největší dlu-
hopisová splátka v historii 
země. Stát vrátí věřitelům 
devadesát miliard korun 
vypůjčených jen několik 
měsíců před vypuknutím 
globální finanční krize. Čtyř-
mi procenty ročně úročený 
papír vydaný v roce 2007 
splatí Česko novým dluhem 
prodaným investorům bě-
hem prvního čtvrtletí. Nut-
nost sehnat peníze na obří 
dubnovou splátku přispěla 
k tomu, že se stát letos 
od ledna do března rekordně 
zadlužil.

„Předfinancovali jsme se 
na tuto splátku relativně 
zvýšenou emisní činností 
střednědobých a dlouhodo-
bých státních dluhopisů,“ 
uvádí mluvčí ministerstva 
financí Jakub Vintrlík. Úřad 
udal bondy za rekordních 
104 miliard korun, státu šel 
na ruku především blížící se 
konec devizových intervencí 
ČNB. Spekulanti sázející 
na posílení koruny totiž byli 

ochotni půjčit Česku za re-
kordně nízký úrok. Desetile-
tá půjčka vyšla během února 
na osminu úroku z roku 2007.

V červenci čeká stát první 
velká splátka dluhu po uvol-
nění koruny. Ministerstvo 
musí sehnat 48 miliard 
korun, v září pak 70 miliard. 
„Zájem zahraničních inves-
torů o české bondy přitom 
po uvolnění koruny prav-
děpodobně prudce opadne. 
Ministerstvo financí proto 
bude muset na pokrytí jejich 
splátek prodat dluhopisy do-
mácím investorům, kteří ale 
budou požadovat podstatně 
vyšší výnos,“ uvádí ekonom 
Komerční banky Marek 
Dřímal.

Do konce roku musí minis-
terstvo financí vrátit  
191 miliard korun dalších 

půjček, letošek se tak stane 
doposud nejnáročnějším 
splátkovým rokem v ději-
nách Česka. Na rozdíl od prv-
ního čtvrtletí ale investoři už 
nejsou ochotni za nákup dlu-
hopisů platit záporný výnos, 
jak bylo v Česku od loňského 
léta takřka zvykem. Aktuálně 
tak stát i za dvouletou půjčku 
zaplatí úrok 0,02 procenta 
ročně. Naposledy investo-
ři tak vysoký úrok žádali 
v květnu roku 2015.

„Lze očekávat další růst 
sazeb, a to především 
v souvislosti s avizovaným 
rychlejším utahováním 
měnové politiky americkým 
Fedem,“ připomíná analytik 
BH Securities Martin Vlček. 
Příští rok přitom Česko musí 
splatit 254 miliard korun 
starých dluhů.

stát vrátí rekordní 
objem dluhu

Írán koupí dvacet letounů ATR

Íránský vlajkový letecký přepravce IranAir podepsal 
smlouvu o nákupu 20 letadel francouzsko-italského vý-
robce turbovrtulových letounů ATR. Potvrdil to náměstek 
íránského ministra dopravy. Írán přímo nekoupil na Zápa-
dě vyrobená letadla už téměř 40 let.   

Inflace v Řecku zrychlila na 1,7 procenta

Roční míra inflace v Řecku v březnu vystoupila na 1,7 pro-
centa z 1,4 procenta v únoru. Na zvýšení tempa růstu mělo 
značný podíl bydlení, doprava, alkoholické nápoje a tabák. 

Toyota investuje v USA 1,3 miliardy dolarů

Japonská automobilka Toyota Motor investuje 1,3 miliardy 
dolarů do přebudování svého závodu v americkém státě 
Kentucky. Modernizace podle firmy přispěje k zachování 
všech 8200 pracovních míst v největší americké továrně 
Toyoty. Závod v Georgetownu vyrábí zejména nejprodáva-
nější sedany Camry. /čtk/

Krátce
Země Množství Kurz

austrálie 1 18,789

Čína 1 3,634

dánsko 1 3,568

eMu 1 26,530

Chorvatsko 1 3,568

japonsko 100 22,536

Kanada 1 18,746

Maďarsko 100 8,522

Norsko 1 2,901

Polsko 1 6,271

rusko 100 43,850

švédsko 1 2,761

švýcarsko 1 24,836

Turecko 1 6,718

usa 1 25,082

velká Británie 1 31,090

Kurzovní lístek ČnB Platnost od 10. 4. 2017 

název Kurz [Kč] Změna  [%]

CeTv 76,00   2,01 % 

ČeZ 434,80   1,02 % 

erste Bank 820,40   0,17 % 

Fortuna 106,05   -0,14 % 

Kofola 398,00   -1,17 % 

KB 960,00   0,42 % 

Moneta 88,70   0,62 % 

o2 Cr 294,40   1,17 % 

Pegas 825,00   -1,30 % 

Philip Mor. Čr 13 993,00   0,14 % 

TMr 660,00 0,00 %

unipetrol 237,00   3,00 % 

vIG 602,10   -0,64 % 

Celkový objem (v tisících korun) 736 650

akcie na pražské burze 10. 4. 2017 

Deutsche 
Bank na cestě 
k očistě?
 
Deutsche Bank je jakožto nej-
větší německá banka a jedna 
z největších investičních bank 
na světě stále středem pozor-
nosti. Vedení banky v pátek 
oznámilo, že se podařilo upsat 
celkem 98,9 procenta vyda-
ných práv, která stávajícím 
akcionářům umožňovala 
získat nové akcie v poměru 
2:1 s výrazným diskontem proti 
tržní ceně. 

Samotná cena akcií v den 
zahájení obchodování klesla 
o cenu těchto práv. Banka 
úpisem získala dalších osm 
miliard eur, které jí pomohly 
k navýšení klíčového kapitálo-
vého ukazatele CET1 na úroveň  
14,1 procenta z předchozích  
11,8 procenta, což pohodl-
ně převyšuje příští cíl ECB 
na úrovni 13 procent. 

CEO banky John Cryan 
ve svém pátečním dopise 
zaměstnancům oznámil, že 
i přes pokračující snižování 
nákladů zůstává hlavním 
cílem banky „obezřetný růst“. 
Cryan od svého nástupu 
do funkce zrušil tisíce pra-
covních míst a připravoval 
rovněž prodej Postbank, která 
je více zaměřená na retailové 

bankovnictví a spotřební 
financování. Minulý měsíc 
však oznámil, že od záměru 
ustupuje a připravuje naopak 
její včlenění a reorganizaci 
jejího vedení, což představuje 
významný obrat v dosavadní 
strategii.

Podle analytiků agentury 
Bloomberg bude neúspěch při 
prodeji Postbank pro Deutsche 
spíše dalším problémem s tím, 
jak celý bankovní sektor zápolí 
s velmi nízkými úrokovými 
sazbami. Pozice Postbank 
na domácím trhu je navíc slo-
žitá i kvůli konkurenci. Vedení 
počítá s náklady na integraci 
ve výši až jedné miliardy 
eur. Nadále se banka hodlá 
zbavit minoritního podílu 
v divizi správy majetku, což 
by jí mohlo vynést další dvě 
miliardy eur. 

Analytici se v těchto souvis-
lostech obávají dalších ztrát 
tržního podílu a poklesu zisku 
v letošním roce na nejnižší 
úroveň od roku 2010. Pozitivně 
naopak hodnotí mimosoudní 
vyrovnání za účast na hypo-
teční krizi. Akcie Deutsche 
Bank se nyní obchodují se 
zhruba 53procentním diskon-
tem oproti její účetní hodnotě, 
což představuje zdaleka nej-
nižší valuaci mezi ostatními 
investičními bankami. Inves-
toři však nadále zůstávají 
spíše skeptičtí. Cryan ve svém 
dopise povzbuzuje a uvádí, 
že s přílivem kapitálu bude 
banka opět schopna dalšího 
růstu.

 
autor je makléřem patria Finance

Z parketu

Čtvrtletní emise českých státních dluhopisů
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n Guvernérka Honta-
revová rezignovala, 
svoji misi považuje 
za splněnou.

Šéfka ukrajinské centrální 
banky Valerija Hontarevová 
podala rezignaci. Po svém 
odchodu nepředpokládá 
žádné změny v politice cent-
rální banky. 

Hontarevová byla ve funk-
ci od roku 2014 a zavedla roz-
sáhlá protikrizová opatření. 
MMF ji za její úsilí ocenil. 
Pod jejím vedením byla na-
příklad zavřena asi polovina 
ukrajinských bank a země 
přešla na pohyblivý směnný 
kurz. Největší ukrajinskou 
banku Privat Bank necha-
la zestátnit. Prezidentovi 
předložila také několik jmen 
svých možných nástupců. 

Hontarevová ve funkci 
čelila i protestní kampani 
a výhrůžkám, před svou 
kanceláří dokonce našla 
položenou rakev. Její odchod 
je podle komentátorů špat-
nou zprávou pro Porošenka, 
který přichází o důležitého 
spojence. Fakt, že svou 
bývalou obchodní partnerku 
nedokázal ve funkci udržet, 
může ztížit hledání nástup-
ce.

„Domnívám se, že má mise 
je splněna. Reformy jsou 
v běhu,“ řekla Hontarevová. 
Upozornila ale, že po jejím 
odchodu se zřejmě zvýší 
odpor vůči reformám. Popr-
vé v historii Ukrajiny šéf cen-
trální banky neodchází kvůli 
politickému rozhodnutí, pro-
hlásila. Dodala, že MMF není 
z jejího rozhodnutí odejít 
nadšen. /čtk/

porošenko přišel 
o oporu v centrální 
bance
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PRAVIDELNÁ PŘÍLOHA ČASO-
PISUŽijte digitálním světem

 www.zive.cz

PRÁVĚ
V PRODEJI

265424/36 inzerce

v aukČní síni Sotheby’s jsou vystaveny dvě nejcennější 
diamantové náušnice, jež se dosud dražily. První je z modré-
ho diamantu apollo, druhá z růžového diamantu nazvaného 
artemis. Cena obou náušnic se odhaduje na 50,2 až 67,6 mi- 
lionu švýcarských franků (1,25 až 1,68 miliardy korun). Draženy 
budou 16. května v Ženevě. 

MoDRá a RůŽoVá
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Britský Úřad pro finanční 
etiku a regulační úřad brit-
ské centrální banky vyšet-
řují šéfa banky Barclays 
Jese Staleyho. Loni se snažil 
zjistit totožnost zaměstnan-
ce, který dopisem oznámil 
nepravosti ve firmě. 

Vyšetřování kontrolních 
úřadů se zaměřuje i na inter-
ní mechanismy banky a její 
celkovou kulturu zacházení 
s whistleblowingem. Akcie 

Barclays na burze v Lon-
dýně na zprávu reagovaly 
poklesem.

Staley se od loňského 
června pokoušel zjistit 
totožnost autora anonym-
ního dopisu, který vyhod-
notil jako whistleblowing. 
Tímto termínem se označuje 
nahlašování nezákonných či 
neetických praktik na praco-
višti, oznamovatele chrání 
zákon. Staley zaúkoloval 
bezpečnostní tým, který jej 
ale varoval, že takové vyšet-
řování je nezákonné. V čer-
venci se Staley o vyšetření 
pokusil znovu a do záleži-
tosti dokonce zapojil úřady. 
Totožnost informátora však 
přes jeho veškerou snahu 
odhalena nebyla.

Staley v reakci na vyšet-
řování uvedl, že nevěděl, že 
zjišťovat autorství dopisu 
je nezákonné, a omluvil se 
za to. Banka jej napome-
nula a uvedla, že mu sníží 
pohyblivou složku platu. 
Na valné hromadě 10. května 
ale podpoří jeho kandida-
turu do dalšího funkčního 
období. /čtk/

šéf barclays doplatil 
na hledání whistleblowera

neúspěšný lovec. Pokus 
o odhalení whistleblowera se 
Jesemu Staleymu nevyplatil. 
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oecd 
varuje před 
zavíráním 
trhů 
Generální tajemník Orga-
nizace pro hospodářskou 
spolupráci a rozvoj (OECD) 
Ángel Gurría varoval 
před protekcionismem 
v mezinárodním obchodě 
a vyzval k posílení meziná-
rodní spolupráce. „Otevře-
né trhy zůstávají záru-
kou růstu a blahobytu,“ 
prohlásil. Gurría rovněž 
vyzval k posílení meziná-
rodních pravidel a norem. 
Dodal, že je zapotřebí 
zajistit, aby všichni pocítili 
přínosy globalizace.

Podle médií jde o reakci 
na slova amerického pre-
zidenta Donalda Trumpa, 
který slibuje, že ochrání 
americký průmysl před 
zahraniční konkurencí, 
zejména před přílivem 
levného zboží z Mexika 
a Číny.  /čtk/
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n K útokům na kopt-
ské kostely se přihlá-
sila egyptská odnož 
islámského státu.

Egyptská vláda včera schvá-
lila tříměsíční výjimečný 
stav, jeho schválení ještě 
musí potvrdit parlament, 
který na to má sedm dní. 
O výjimečném stavu rozhodl 
už v neděli večer prezident 
Abdal Fattáh Sísí v reakci 
na teroristické útoky na dva 
křesťanské kostely. Zahynu-
lo při nich přes 40 lidí a více 
než 100 bylo zraněno.

Sísí armádě nařídil 
chránit životně důležitou 
infrastrukturu a hranici. Vý-
jimečný stav umožní držet 
v pětačtyřicetidenní vazbě 
aktivní a bezpečnosti známé 
teroristy, proti nimž není 
dost důkazů na to, aby mohli 
být předáni soudům.

Před márnicí univerzitní 
nemocnice ve městě Tanta 
se sešli příbuzní obětí útoku 

spáchaného v tamním 
kostele. Mnozí z nich dávali 
najevo rozhořčení nad přís-
nými a pozdě zavedenými 
bezpečnostními opatřeními. 
V Tantě zahynulo 27 lidí, 
o něco později v Alexandrii 

podle egyptského tisku pak 
při dalším útoku zemřelo  
22 osob. K akcím se přihlá-
sila egyptská odnož hnutí 
Islámský stát.

Mladí koptové už zača-
li ve sklepení zničeného 

kostela svatého Jiřího kopat 
hroby. Jeden z nich řekl, 
že křesťané nyní vezmou 
ochranu svých kostelů 
do vlastních rukou, „protože 
to, co se stalo, je příliš a je to 
nepřijatelné“.

Sísí v minulosti slíbil 
ochranu koptské komunitě, 
lidé z Tanty ale tvrdí, že 
v neděli u kostela ostraha 
chyběla, i když se v mi-
nulých týdnech množily 
hrozby. Před týdnem byla 
u kostela objevena nastraže-
ná bomba. 

Při schvalování Sísího 
návrhu na zavedení výjimeč-
ného stavu se v parlamentu 
nečekají problémy. Opatření 
rozšíří pravomoci policie 
v oblasti zatýkání a sledo-
vání osob. Egypťané žili 
za výjimečného stavu v době 
vlády bývalého preziden-
ta Husního Mubaraka tři 
desítky let. Jeho zrušení bylo 
jedním z požadavků lidí, 
kteří se účastnili protestů 
v roce 2011 a které s Mubara-

kovým režimem skoncovaly. 
Výjimečný stav byl zrušen 
v roce 2012, ale po svržení 
prezidenta Muhammada 
Mursího v roce 2013 byl ob-
noven. V listopadu 2013 byl 
ukončen s výjimkou severu 
Sinajského poloostrova, kde 
působí islamističtí radikálo-
vé. /čtk/ sledujte e15.cz

v egyptě opět platí výjimečný stav 

Rusku hrozí další sankce ze strany G7

Ministři zahraničí zemí G7 zvažují nové sankce vůči 
syrským a ruským důstojníkům. Uvedl to britský ministr 
zahraničí Boris Johnson. Situace v Sýrii je hlavním bodem 
jednání šéfů diplomacií G7 v italském městě Lucca.    

Schulz slibuje nižší výdaje na obranu

Pokud Německo po zářijových volbách povede sociální de-
mokracie, nebude země sledovat cíl zvýšit výdaje na obranu 
na dvě procenta HDP. Prohlásil to předseda strany a její 
kandidát na kancléře Martin Schulz. Zpochybnil i samot-
ný závazek členských zemí NATO zvýšit výdaje na obranu 
na dvě procenta HDP. 

Středoevropskou univerzitu v Maďarsku projedná EU

Děním v Maďarsku kolem Středoevropské univerzity se 
bude zítra zabývat Evropská komise. Potvrdila to eurokomi-
sařka pro spravedlnost Věra Jourová. Komisaři projednají 
i stav právního státu v Maďarsku. 
 

Hlášené bomby ochromily soudy na Slovensku

Po celém Slovensku byly včera kvůli hrozbě bombového 
útoku prohledávány budovy soudů a úřadů. Podle serveru 
hnonline.sk byly prohlídky budov zahájeny v souvislosti 
s prověřováním oznámení přijatého v Košicích.  

Navalnyj byl po odpykání trestu propuštěn z vězení

Z moskevského vězení vyšel opoziční předák Alexej Naval-
nyj. Úřady jej odsoudily koncem března k 15 dnům za mří-
žemi za to, že při zatýkání na protivládní demonstraci kladl 
odpor policii. /čtk/

Krátce

německo a francie budou společně provozovat flotilu vojenských dopravních letounů her-
cules C-130. Příslušnou vládní dohodu v Berlíně podepsala německá ministryně obrany Ursula 
von der leyenová a její francouzský protějšek Jean-yves le Drian. Podle von der leyenové jde 
o politický signál k posílení vojenské spolupráce v rámci celé Evropské unie. letka má být připra-
vena k nasazení od roku 2021. Jejím sídlem se stane vojenská základna Évreux na severozápadě 
Francie. Flotilu vytvoří šest německých a až šest francouzských strojů. Berlín s Paříží si od tohoto 
kroku slibují zlevnění školení personálu i provozu letadel. 

SDílEní náKlaDů
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Cestovní kanceláře kvůli 
víkendovým útokům v egyptě, 
kde je nyní 2500 českých 
turistů, nečekají odliv 
návštěvníků. většina z nich 
je v letoviscích, kde je klid, 
řekl místopředseda asociace 
cestovních kanceláří jan 
Papež. Útok podle něj nebyl 
namířen proti cestovatelům, 
ale proti tamním křesťanům. 
v létě pobývá v egyptě až tři 
a půl tisíce českých turistů 
týdně.

v zemi pobývá
2500 Čechů

v pohotovosti. Egyptská armáda je rozmístěna u strategické 
infrastruktury a na veřejných prostranstvích.
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Zpěvačka Sto zvířat 
vydá sólové album

Zpěvačka skupiny Sto zví-
řat Jana Jelínková dostane 
od členů kapely ke svým 
červencovým padesátým 
narozeninám sólové album. 
Projekt nazvaný podle 
známé písně z repertoáru 
Sto zvířat Dáma s čápem 
vzniká ve studiu Sono a hu-
debně se na něm podílejí 
kromě členů Sto zvířat Jana 
Kaliny, Mikiho Nopa a Jana 
Šobra také Filip Nebřenský, 
Matěj Belko, Karel Šváb 
a další. Všechny texty na-
psal Tomáš Belko.

Trojan začal natáčet 
film o šéfovi rozvědky
Ve vojenském prostoru 
Brdy začalo natáčení his-
torického dramatu Toman 
režiséra a producenta 
Ondřeje Trojana. „Jde nám 
o pravdivé zmapování 
životní etapy tajemné 
a velmi vlivné osoby ko-
munistického rozvědčíka 
Zdeňka Tomana,“ uvedl re-
žisér, který do titulní role 
obsadil Jiřího Macháčka. 
Toman byl v letech 1945 až 
1948 šéfem českosloven-
ské zahraniční rozvědky, 
zároveň i šmelinářem, 
podvodníkem a bezskru-
pulózním manipulátorem 
s osudy mnoha lidí. /čtk/

Krátce

poutníci: zlatá éra 1983–1991

vydal: supraphon
hodnocení: 90 %

n Panenka, coververze 
Rolling Stones Wild 
Horses, Wayfaring 
Stranger a další písně 
jsou pilířem výběro-
vého alba skupiny 
Poutníci, která v čele 
s Robertem Křesťa-
nem psala dějiny tu-
zemského bluegrassu.

Dušan Kütner

Skupina Poutníci v čele s Ro-
bertem Křesťanem a Lubo-
šem Malinou dokázala udělat 
díru do světa, kterou by jim 
mohli bigbíťáci nebo jazzma-
ni jen závidět. A to i přesto, 
že tuzemský bluegrass byl 
léta opomíjenou scénou, kte-

rou vyznávali jen trampové, 
vandráci či lidé kolem hnutí 
Brontosaurus. 

Bluegrassová éra pak na-
brala na dynamice ještě více 
po roce 1991, kdy Křesťan 
s Malinou založili vlastní 
kapelu Druhá tráva, která 
ve Spojených státech čas 
od času koncertuje více než 
v tuzemsku a nahrává v mece 
country hudby Nashvillu – 
jen se o tom v Česku stále 
moc neví.

Je neuvěřitelné, jaké 
muzikantství a cit se snoubí 
v nahrávkách z osmdesátých 
let, kdy zrovna folk a další 
příbuzné žánry byly pod 
stejně těžkým drobnohledem 
jako underground či bigbít.

Bluegrass možná nebyl 
tak náchylný na protirežim-
ní vzkazy schované „mezi 

Český bluegrass se dočkal důstojného pomníku
řádky“ textů jako u folkových 
písničkářů, ale vracel se 
ke kořenům hudby a něčeho, 
čemu se dá říkat jednodu-
še radost z ní. Dvojalbum 
Poutníků se sedmačtyřiceti 
skladbami tak má právem 
v podtitulu název Zlatá éra, 
které dokazuje, jak bylo 
možné spojit excelentní 
muzikanství se smysluplný-
mi texty – což na svou dobu 
rozhodně obvyklé nebylo.

Lidem tak alespoň 
na dálku přiblížili svobodný 
svět anglo-americké hudby, 
o kterém tehdy mohli jen číst 
nebo slyšet ze zahraničního 
rádia. Bez Poutníků by byla 
osmdesátá léta o moc chudší.

leGenda. Robert Křesťan se zapsal do historie tuzemského 
hudební scény jako autor i zpěvák Poutníků a Druhé trávy.
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n Po loňské velmi 
úspěšné seriálové se-
zoně přišla HBO s mi-
nisérií s hvězdným 
dámským obsazením. 

Anna Vacková

Seriál HBO Sedmilhářky se 
může pochlubit hvězdami 
jako Reese Witherspoonová 
a Nicole Kidmanová. Režie se 
ujal Jean-Marc Vallée, který 
stojí za filmy Divočina či 
Klub poslední naděje.

Seriál popisuje tabuizo-
vaná témata od bezmezné 
mateřské lásky přes vztahy 
exmanželů žijících ve stej-
ném městě, domácí násilí 
až po znásilnění. Všechny 
tři hlavní postavy, zdánlivě 
dokonalé matky, které se 
naplno věnují svým dětem, 
postupně vnášejí do děje své 
problémy. 

Právnička Celeste (Nicole 
Kidmanová) pod nátlakem 
zůstává doma se svými 
dětmi. Navenek tvoří se 
svým manželem dokonalý 
pár, který je žádanou ozdobu 
každé akce.

Kontrastem je úzkoprsá 
Madeline v podání Reese 
Witherspoonové, která 
si nedokáže představit 
vteřinu bez dětí a realizuje 
se v městském divadle. Tro-

sedmilhářky. komedie i drama

hvězdné obsazení. Seriál hBo Sedmilhářky na pomezí komedie a dramatu nabízí v hlavních 
rolích Reese Witherspoonovou (uprostřed) či nicole Kidmanovou (vpravo).
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jici doplňuje Jane (Shailene 
Woodleyová), matka samo-
živitelka, která chce v místě 
děje, kalifornském městečku 
Monterey, začít nový život. 

Právě tam v přepychových 
domech na břehu oceánu 
se odehrává děj seriálu. 
Matky prvňáčků se neustále 
potkávají na školní půdě, 
zdánlivě banální předvída-
telné vztahy maloměstských 
paniček se ale komplikují 
kvůli vraždě, jež se odehraje 
na benefiční školní párty.

Vrah ani oběť známi 
nejsou, průběh vyšetřování 
narativně připomíná první 
sérii Temného případu. 
Tvůrci rozehrávají jednotlivé 
příběhy postav souběžně 
s prostřihy policejního vy-
šetřování, které utváří pestrý 
obraz maloměstské komuni-
ty. Poslední díl však vygra-
duje v překvapivou pointu.

Celkový dojem umocňuje 
hudba, která se za pomoci 
prvňačky Chloe dostává 
do popředí. Místy písně 

sedmilhářky

(komediální seriál, usa, HBo)
režie: jean-Marc vailée
hrají: reese Witherspoonová, 
Nicole Kidmanová, shailene 
Woodleyová, alexander skarsgård
hodnocení: 90 %

dokonce nahrazují dialogy 
postav. Díky zpracování 
a stylu vyprávění se tak 
nejedná o lacinou komedii, 
ale kvalitně natočený, místy 
důkladně psychologicky 
dramatický seriál. 
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využití umělé inteligence  
je třeba nastavit hranice
n Studoval v Iráku a Malajsii, 
jako výzkumný pracovník působil 
ve Švýcarsku. Od letoška žije a pracuje 
v Praze. Angažmá odborníka 
na testování umělé inteligence 
bestouna ahmeda na ČVUT 
sponzoruje společnost Red Hat. Právě 
propojování akademické a průmyslové 
sféry Ahmed vyzdvihuje jako evropské 
plus. Spolupráce vědců a byznysu totiž 
bude podle softwarového inženýra 
s nástupem robotů a umělé inteligence 
nevyhnutelná.

Jan Vávra

 Před příjezdem do Pra-
hy jste působil jako badatel 
na švýcarské Univerzitě 
aplikovaných věd. Co vás 
vedlo k tomu ucházet se 
o místo na ČVUT? 
Hledal jsem nějakou 
zavedenou výzkumnou 
instituci, hlavní zaměření 
zdejší katedry počítačů se 
týká umělé inteligence a její 
kombinace se softwarovým 
inženýrstvím. Právě to mě 
zaujalo. Následovala tři kola 
výběrového řízení a naštěstí 
mě vybrali. 

 Takže vám Praha nabízí 
více kariérních možností 
než Švýcarsko?
Nejde ani tak o to, jestli jich 
nabízí víc. Na ČVUT se ale 
obor rozvíjí novým směrem, 
to mi dává mnohé příleži-
tosti.

 Na čem v současnosti 
pracujete?
Projektů máme více, snaží-
me se ale nejprve vytvořit 
velkou výzkumnou skupinu 
zaměřenou na softwarové 
inženýrství a umělou  
inteligenci. Začínáme 
spolupracovat s obdobnou 
skupinou ze Švédska  
a Malajsie.

 Máte už představu 
o aplikaci vašich poznatků?   
Kvůli tomu spolupracuje-
me se společností Red Hat, 
která se v rámci partner-
ství s ČVUT podílí na mém 
platu. Bohužel nemůžu být 
konkrétnější, protože jsme 
na začátku vývoje, obecně se 
ale bavíme o vývoji testo-
vacích metod pro průmysl. 
To samo o sobě není nové, 
novinkou je využití umělé 
inteligence k tomu, aby se 
na testování a vývoji nových 
metod sama podílela.

Red Hat má na ČVUT 
speciální laboratoř, navíc 
mě pozvali k využití mých 
poznatků a algoritmů pro je-
jich vlastní projekt v oblasti 
internetu věcí. Právě pro něj 
se snažíme vyvinout testova-
cí strategii.

 Nejsou žádná 
obecně platná 
pravidla a jisté 
postupy, jak docílit 
kvalitního internetu 
věcí. Chtěli bychom 
proto taková pravidla 
navrhnout.



www.e15.cz | 13 |

 Dá se váš zdejší plat 
srovnat s tím, jaký jste měl 
ve Švýcarsku?
To dost dobře nejde, respek-
tive jde zhruba o poloviční 
částku. V Česku jsou výrazně 
nižší životní náklady. Má 
životní úroveň se tak vlastně 
ani příliš neliší.

 Studoval jste ještě v Irá-
ku, doktorský titul máte 
z Malajsie. Následoval úva-
zek ve Švýcarsku. Jak moc 
je pro vás takové střídání 
zemí náročné?
Dokud jsem byl svobod-
ný, nebyl v tom problém. 
S rodinným životem se ale 
situace začala měnit. Přesun 
do Česka je tak prvním pří-
padem, kdy se spolu se mnou 
stěhuje i rodina. V každém 
případě během tří měsíců 
jsme se zde už zabydleli.

 
 Měl jste prý potíže zís-

kat české vízum, procedura 
se protahovala.
To ovšem není specifikum 
České republiky a mé situace, 
takhle obecně fungují pravi-
dla evropských zemí v tomto 
bláznivém světě plném pro-
blémů. To akceptuji, alespoň 
je vše jasné a čitelné, i když 
vyřizování trvalo dva měsíce.

Situaci by podle mě nicmé-
ně prospěla lepší selekce 
mezi zájemci o víza, napří-
klad rozlišování právě mezi 
vědci a ostatními žadateli. 
Taková selekce sice v Česku 
probíhá a vše jde rychle, ale 
jen pokud jste svobodný 
a přijíždíte bez rodiny. Jako 
vědec jste přitom transpa-
rentní, máte za sebou něja-
kou publikační historii, není 
problém o takovém člověku 
informace dohledat. Problé-
my vznikají i zdejším zaměst-
navatelům, když zbytečně 
čekají až čtvrt roku, než jejich 
pracovníci dostanou víza. Ale 
opakuji, že Česko není žádnou 
negativní výjimkou. S ještě 
vleklejšími procedurami jsem 
se setkal ve Švýcarsku. Tam 
trvaly tři a půl měsíce.

 Jak se liší vízová politika 
v Malajsii, kde jste rovněž 
působil?
Tam mě zdržování s pracov-
ním vízem nečekalo. Člověk 
přijede jako turista, normálně 
funguje a mezitím mu univer-
zita vyřídí patřičná povolení. 
Také to není hned, trvá to asi 
dva měsíce, ale můžete ales-
poň ihned začít pracovat.

 
 Jak se v uvedených 

zemích lišilo fungování 
akademické sféry?

Všechny jsou už ve výzku-
mu zavedené. Ve Švýcar-
sku a v Česku ale systém 
po vědcích žádá mnohem 
užší spolupráci s průmys-
lem než v Malajsii, nemo-
hou spoléhat jen na státní 
granty. Evropský přístup mi 
obecně přijde lepší, protože 
nutí ke spolupráci s dalšími 
subjekty a k aplikaci po-
znatků. Nejde jen o základní 
výzkum.

 Uvažoval jste někdy, že 
byste šel z akademické sfé-
ry do soukromé firmy?
Mně to akademické prostře-
dí vyhovuje, mám v něm 

mnohem větší volnost. 
Vyhovuje mi také spolupráce 
s průmyslem, ale pracovat 
na plný úvazek by mě tam 
vyloženě nelákalo. Průmy-
sl přece jenom vyžaduje 
určitou rutinu, mě baví 
výzkum a objevování. Ano, 
i já působím v rámci jednoho 
konkrétního oboru a zamě-
ření, nové testovací metody 
jsou ale natolik různorodou 

od ledna 
působí 
na katedře 
počítačů 
Fakulty 
elektrotechnické 
ČvuT v Praze, stal se 
vítězem mezinárodního 
konkurzu na pozici 
odborného asistenta v oblasti 
softwarového inženýrství. 
dizertační práci obhájil na  
universiti sains Malaysia, 
kde se věnoval zejména 
distribuovaným systémům 
a testování software. Poté 
působil v Malajsii jako vědec 
a pedagog. od roku 2015 
pracoval jako výzkumník 
na švýcarském Institutu umělé 
inteligence IdsIa, kde získal 
prestižní stipendium švýcarské 
vlády pro zahraniční vědce.

bestoun  
s. ahmed

 Akademické 
prostředí mně 
vyhovuje, mám 
v něm mnohem větší 
volnost. Průmysl 
přece jenom vyžaduje 
určitou rutinu.

a dynamickou oblastí, že tam 
rutina příliš nehrozí.

 Máte certifikát v oblasti 
testování internetu věcí. Už 
jste tuto technologii využil 
v každodenním životě?
Nejsem zrovna příkladný 
uživatel internetu věcí, fak-
tem ale je, že mu postupně 
stejně nikdo neunikneme. 
Já a mí kolegové se jen 
můžeme snažit ho zlepšit 
příkladným testováním. 
Nejde nám o jeho proměnu, 
ale jakmile někdo vyvine 
jeho další aspekt, chceme 
být schopni prověřit kva-
litu této aplikace. Velkou 
otázkou internetu věcí je 
v současnosti soukromí 
a bezpečnost. Když něja-
ká firma vyrobí přístroj, 
chceme přispět k tomu, aby 
bezproblémově fungoval 
v rámci zavedeného systé-
mu. O to se snažíme.

 Jak se vám to daří?
Jsem zde jen krátce, nicméně 
publikujeme v prestižních ča-
sopisech o našich metodách, 
dáváme dohromady patřičný 

tým a dokonce se už někte-
rá řešení snažíme zavádět. 
Nejsou žádná obecně platná 
pravidla a jisté postupy, jak 
docílit kvalitního internetu 
věcí. Chtěli bychom proto 
taková pravidla navrhnout 
včetně omezení a restrikcí. 
Firmy totiž o každém mohou 
získávat prostřednictvím 
svých zařízení v domácnos-
tech možná až příliš mnoho 

dat. Soukromí je tak naší 
hlavní starostí.

 
 Čteme hodně předpo-

vědí o dopadech robotické 
revoluce a nahrazení lidské 
práce ve většině oborů. Jaký 
je váš pohled?
Robotika není úplně můj 
obor, v každém případě 
možnosti využití umělé inte-
ligence nejsou jednoznačné 
a jednoduché. Ve chvíli, kdy 
chcete nějakou takovou 
vysoce pokročilou technolo-
gii nasadit, nikdo moc nemá 
představu o jejím potenciálu 
a limitech. Pro její využití 
by proto měla být vymezena 
jasná pravidla. Velkou otáz-
kou je zabudování těchto 
omezení přímo do robotů. 
Jenom nevím, kdo to bude 
hlídat a určovat – vláda?

 Je vůbec možné otes-
tovat stroje a algoritmy 
ve všech myslitelných situa-
cích?
To je dobrá otázka, ostatně 
proto není testování něja-
kou statickou, ale naopak 
velmi dynamickou oblastí, 

která se mění spolu s tech-
nologiemi. Otestovat potře-
buje každý přístroj a každý 
algoritmus a my stále 
nemáme žádný univerzální 
postup. Naopak musíme být 
připraveni na příchod zcela 
nových situací. Třeba před 
deseti lety chyběly postupy 
pro testování mobilních 
aplikací. Ty se v porovnání 
s těmi standardními počí-

tačovými přece jen ovládají 
úplně jinak.

 Dokážou se ony algorit-
my učit?
Takzvané adaptivní algorit-
my, na kterých pracujeme, 
ano. Učí se také v závislosti 
na aplikaci, již testují. Ne 
všechny testovací situace jsou 
dostatečně užitečné. Proto 
do algoritmů zabudováváme 
zpětnou vazbu v závislosti 
na testovací strategii tak, 
abychom se těchto hluchých 
momentů vyvarovali.

 Vzniku nějakého nového 
strojového vědomí se, před-
pokládám, neobáváte.
Vídáme to sice ve filmech, 
ale neobávám. Navíc jsme 
vědci, v provádění nepředví-
datelných pokusů nám brání 
řada omezení a pravidel.

 Bakalářský titul na uni-
verzitě v kurdské části Irá-
ku jste získal v roce 2004, 
tedy poměrně krátce po za-
čátku americké invaze. Jak 
těžké pro vás bylo za takové 
situace studovat?
Této části země se bezpro-
střední důsledky války vy-
hnuly, takže to nebyl takový 
problém. V tom jsem měl 
štěstí. Domnívám se navíc, 
že irácký vzdělávací systém 
zůstává relativně dobrý 
a dává slušné základy. 

 V kontaktu se svou 
iráckou rodinou jste jistě 
i nadále.
Samozřejmě, moji rodiče 
tam žijí a jsou v pořádku.



Hraje se  
o vládu, Hrad 
je vedlejší
Rozhodující není, kdo bude 
sedět na Hradě, ale kdo 
zasedne hned pod kopcem 
– ve Strakově akademii. 
Šéfové dvou nejsilnějších 
politických stran, dva hlavní 
rivalové v podzimních 
parlamentních volbách, 
premiér Bohuslav Sobotka 
a vicepremiér Andrej Babiš, 
poslali voličům i vlastním 
straníkům striktní vzkaz. 
Nerozptylujte se, prezident-
ská volba není na pořadu 
dne, přednost má sněmovní 
plebiscit.

Sociální demokracie se 
bude o tom, koho podpoří 
v prezidentské volbě, rozho-
dovat v případném vnitro-
stranickém referendu až 
v listopadu. Vůdce anoistů 
byl ještě razantnější než 
celé předsednictvo socia-
listů. Oznámil, že žádného 
kandidáta na prezidenta 
za hnutí ANO dávat nebude. 
A jelikož je jeho slovo v hnutí 
zákonem, mají straničtí 
podřízení s jiným názorem 
minimálně na nějaký čas 
utrum. I když Babiš laskavě 

připustil, že si tedy vyslech-
ne, co k tomu řeknou.

Obě prohlášení mají spo-
lečného jmenovatele: peníze, 
respektive dluhy. Zadlužené 
je jak ANO, tak ČSSD a pre-
zidentská kampaň zkrátka 
něco stojí, byť by ji partaje 
na podporu vlastního ucha-
zeče vedly jakkoli krátkou 
dobu. Poté, co se Miloš Ze-
man sám znovu nominoval, 
také stoupla pravděpodob-
nost, že by to byly zbytečně 
vyhozené peníze. 

Tím ale jakákoli podob-
nost končí. Sobotka na rozdíl 
od Babiše postrádá manév-
rovací prostor. Kdyby šel če-
lem proti Zemanovi, poztrá-
cel by část voličů. Rozházet 
si to nemůže ani se Zema-
novými stoupenci v řadách 
ČSSD. A to ani v případě, že 
socialisté v parlamentních 
volbách jakžtakž uspějí. No, 
a pokud sněmovní plebiscit 
fatálně projedou, bude mít 
Sobotka jako stranický šéf 
úplně jiné starosti než obsa-
zení Hradu. V lůně sociální 
demokracie také není žádná 
osobnost, která by mohla Ze-
manovi úspěšně konkurovat. 

Za mimořádně příznivých 
okolností by strana nej-
výš mohla ve druhém kole 
prezidentské volby podpořit 
akademika Jiřího Drahoše.

Babišův kalkul vychází 
z jiných předpokladů. Jak 
se jeho majetková kauza 
neustále protahuje, potřebu-
je i jiné zastání než od svých 
straníků. A u současného 
pána Pražského hradu ho 
zatím má a slovo, přesně-
ji řečeno absence kritiky 
od prezidenta má svou 
váhu. Babiš svým prohláše-
ním dosáhl dvojího efektu. 
Zemanovi nepřímo vzkázal, 
že je stále jeho zastáncem. 
Zároveň umlčel ministra 
obrany Martina Stropnické-
ho, který na Babišův vkus až 
příliš často hlásá, že ANO by 
mělo mít vlastního prezi-
dentského kandidáta a že on 
by se, kdyby straníci jinak 
nedali, té role rád ujal. Takže 
Martine, jedině na vlastní 
triko, vzkázal mu šéf.

Minimálně do parlament-
ních voleb si tedy Andrej 
Babiš zajistil klid. Pokud by 
se poté situace dramaticky 
změnila v jeho prospěch, 
může hbitě změnit názor. 
Nebylo by to nic překvapi-
vého, navíc by mohl z klo-
bouku jako prezidentskou 
kandidátku vytáhnout třeba 
eurokomisařku Věru Jouro-
vou. Víc než pravděpodobné 
je, že stejně jako ČSSD a ANO 
se zachovají i další partaje. 
Strakova akademie – to je, oč 
tu běží.

Komentář

Jana Havligerová

Babiš vychází z toho, 
že jak se jeho kauza 
protahuje, potřebuje 
i jiné zastání než od 
svých straníků.
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Tvář dne 

 Platí, že spolupráce tří stran, 
které se domluvily na spolupráci na 
podzim roku 2016, je passé. Budeme 
se snažit hledat nové uspořádání,
řekl jihočeský hejtman  
jiří Zimola 
str. 2
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n Stát koupí krachu-
jící OKD, dluhy ale 
nechce. Proto je nechá 
v jiné firmě. Nakolik 
to prospěje věřitelům, 
těžko říci. Pravděpo-
dobnost, že se podaří 
vyrazit miliardy ze 
Zdeňka Bakaly, se ale 
limitně blíží nule.

Jan Stuchlík

Záchrana těžební společnos-
ti OKD nabrala v posledních 
třech týdnech nebývalou 
rychlost a také poměrně zají-
mavý směr. Je jen otázka, zda 
se celý scénář rodil skutečně 
až teď, nebo ho stát spolu 
s insolvenčním správcem 
a vedením OKD připravoval 
už delší dobu.

SMÍŘENÍ VěŘITElé
OKD minulý týden po-
depsalo se státní firmou 
Prisko smlouvu, podle níž 
stát zaplatí za akcie OKD 
necelých 80 milionů korun 
a za to se postará o její 
provoz a postupný útlum. 
Jenže si dal podmínku. Chce 
firmu, v níž nebudou strašit 
žádné dluhy, které nárokují 
věřitelé z doby před vyhlá-
šením úpadku, tedy z časů, 
kdy nad OKD vládla NWR 
a Zdeněk Bakala. Takových 
dluhů insolvenční správce 
OKD uznal za tři miliardy 
korun a příslušní věřitelé 
mají právo dostat z nich co 
největší částku zpátky. Další 
dvě miliardy si ještě může 
začít nárokovat dodavatel 
energií Veolia Průmys-
lové služby.

Jak to ale udě-
lat, aby vše, co 
souvisí s těž-
bou a může 
teoreticky 
vydělávat 
peníze, pře-
šlo na stát, 
zatímco 
dluhy zůstanou 
v jiné firmě, které 
můžeme klidně říkat 
Staré OKD? Věřitelé se sice 
už dávno smířili s tím, že ze 
svých peněz skoro nic nedo-

stanou, ale asi by přece jen 
úplně nesouhlasili s tím, aby 
se jejich pohledávky zkrátka 
jen tak pohřbily. Proto bylo 
potřeba najít nějaký maje-
tek, který by se spolu s dluhy 
mohl jako jejich protihodno-
ta rovněž převést do Starého 
OKD.

ŽONGlOVáNÍ MIlIARDAMI
Jen pro rekapitulaci. 

První informaci 
o tom, že výběr 

soukromého 
investora 
ztroskotal, 
uvedl ministr 
financí Andrej 
Babiš 21. bře- 

zna. To už 
státní Prisko 

začalo s OKD 
jednat o podmín-

kách vstupu státu 
do těžební firmy. O šest dní 
později insolvenční správce 
zapsal do majetku OKD obří 

pohledávku za Zdeňkem 
Bakalou a NWR ve výši 
24,5 miliardy korun. O tuto 
částku zažalovalo OKD oba 
bývalé majitele firmy už loni 
v listopadu. Jenomže soud ji 
ještě ani nezačal projednávat 
a pravděpodobnost, že by 
Zdeněk Bakala někdy otevřel 
peněženku a miliardy zapla-
til, se limitně blíží nule.

Vzniklo ovšem aktivum 
v obrovské nominální hod-
notě, které v rozvaze Starého 
OKD hravě vyváží věřitelské 
pohledávky. K němu se přidá 
ještě podobná pohledávka 
za bývalým vedením OKD 
ve výši 2,7 miliardy korun, 
kterou už OKD v majetku 
má. A účetně je hotovo. 
Těžařská společnost je od-
dlužená a stát se může pustit 
do práce, i když to jistě také 
nebude mít levné. Dva doly 
se zavřou příští rok. Další 
o tři roky později a těžba 
nejspíš zcela skončí někdy 
kolem roku 2023. Pokud se 
ceny uhlí na světových trzích 
natrvalo nevzpamatují, bude 
muset stát na útlum činnosti 
doplatit pěkných pár miliard 
korun.

AlESPOň bOlESTNé
Konečné slovo budou mít 
v červnu věřitelé, kteří tuto 
účetní šarádu budou muset 
schválit. Insolvenční správce 
po věřitelské schůzi minulý 
týden naznačoval, že by 
věřitelé nakonec mohli být 
spokojení, když se povede 
z Bakaly nebo manažerů ně-
jakou tu miliardu vysoudit. 

Takové iluze ale věřitelské 
firmy určitě nemají. Něco ale 
přece jen získat mohou. Po-
kud u ostravského krajského 
soudu zvednou svá věřitel-
ská čísla a řeknou „ano“, 
dostanou bolestné v podobě 
jednoho procenta ze svých 
pohledávek. 

Nejspíš jim to bude stačit. 
Neboť jak pravil jeden z nich 
právě minulý týden na věři-
telské schůzi v Ostravě: „Ti 
pánové, co tam sedí za OKD, 
už dávno ve výplatách 
dostali stejné peníze, které 
mi jejich firma dluží.“ A pak 
stejně třikrát hlasoval pro 
všechno, co celý proces po-
souvá do dalšího kola. 

Zápisem  
pohledávky  

ve výši 

 24,5
miliardy korun vzniklo 

aktivum s obří  
nominální  
hodnotou.
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Připomíná to situaci, 
kdy USA a Británie  
a jejich spojenci vtrhli 
do Iráku. Zarmucuje 
mě, že to škodí i tak 
poškozeným vztahům 

mezi Ruskem 
a USA,

Ministryně a aktivismus
Ladislav Šafránek

Ministryně práce a sociálních věcí patří mezi oblíbence 
premiéra Sobotky. Zřejmě proto, že neustále přichází s ně-
jakými iniciativami, takže je v očích svého šéfa dostatečně 
aktivní. Obsah jejích návrhů je však varující. Například 
logika jejího tlaku na razantní zvyšování platů ve veřej-
ném sektoru, protože to prý „tlačí na růst mezd v podni-
katelském prostředí“, je hrozivá. Totéž platí pro zvýšení 
nemocenské o 2,5 miliardy ročně s odmítáním participace 
pacientů. Navíc sama Marksová by zvýšila nemocenskou 
(a podporu v nezaměstnanosti, podporu rodin, podporu 
samoživitelek) podstatně více. Podobně od ní slyšíme 
o zvýšení důchodů, minimální mzdy, příjmů na úroveň EU 
a další, prý „finančně neutrální“ návrhy, zjevně rozporné 
s principem zásluhovosti. Proti tomu je i Sobotkova „da-
ňová revoluce“ slabým odvarem. Kladu si otázku: je minis-
tryně tak aktivistická z přesvědčení, nebo z nerozumu?

Pohřeb kardinála
František Hroník

V sobotu 25. března se církev, zahraniční hosté, politi-
kové i prostí lidé naposledy rozloučili s velkým člověkem 
– s emeritním arcibiskupem pražským, kardinálem 
Miloslavem Vlkem. Odešel významný Čech, na kterého 
budeme dlouho vzpomínat. Mezi davy smutečních hostí 
mně chyběla i nechyběla jedna osoba. Miloš Zeman dost 
netaktně předem oznámil, že se obřadu nezúčastní. Miloš 
Zeman jako osoba mi na pohřbu kardinála Vlka opravdu 
nechyběl. Dobře by tam nezapadal. Na kardinálově po-
hřbu mi ale chyběl prezident republiky. Miloš Zeman svojí 
absencí opět zdůraznil neslučitelnost obou pojmů.

Duel

Čtenáři píší

Je to vzkaz Rusku: 
Víte co? Už vás 
nenecháme krýt 
tenhle režim. 
Nedovolíme, aby 
se takové věci děly 

nevinným 
lidem,

řekla o americké reakci na 
chemický útok v syrském 
Idlibu velvyslankyně USA 
při OSN Nikki Haleyová

řekl ruský prezident  
Vladimir Putin

účetní šaráda aneb 
Jak se kupuje okd

Pište nám

Vážení čtenáři, zajímá nás, co si myslíte. 
 
Své názory a polemiky zasílejte na nazorye15@cninvest.cz. 
Nebo s námi diskutujte na našem webu (www.e15.cz),  
na facebooku (www.facebook.com/denike15)  
či na twitteru (@E15news).

zavřeno. Z dolu Paskov vy-
fárala poslední směna na konci 
března. Stejný osud čeká 
v příštích letech i další doly. Stát 
se možná levně dostane k od-
dluženému těžaři, ale pokud se 
ceny uhlí nevzpamatují, přijde 
to státní pokladnu tak jako tak 
na pěkných pár miliard.  
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n První zábavní park 
v Evropě po americ-
kém vzoru prodělával 
těžké porodní bolesti 
a málem zkrachoval. 
Teď patří k předním 
atrakcím kontinentu.   

Obloukem se vyhněte oblasti 
východně od Paříže, naléhala 
12. dubna 1992 francouzská 
média. Varovala před doprav-
ním kolapsem s centrem u vsi 
Serris, kde se právě otvíral 
Euro Disneyland, první zá-
bavní park amerického stylu 
na evropské půdě. Obavy byly 
přehnané. Některé předpově-

di hovořily až o půlmilionu 
návštěvníků a sto tisíci aut 
snažících se dostat do parku, 
skutečnost byla mnohem 
střízlivější. První den 
si nenechalo ujít 
dvacet tisíc lidí. 

Při denní 
projektova-
né kapacitě 
padesáti 
tisíc osob to 
nebyla žádná 
sláva. Zmí-
něná lokalita 
u Paříže byla při-
tom vybrána právě 
na základě potenciální ná-
vštěvnosti. Ve dvouhodinové 
dojezdové vzdálenosti autem 

bydlelo na padesát milionů 
zákazníků. 

Park zachovával členění 
na tematické části podle 

amerických vzorů.
Kromě Divokého 

západu se tak 
návštěvníkům 

představila 
umělá džung- 
le, futuristic-
ká část nebo 
země pohádek 

s nejvýraznější 
stavbou v podo-

bě zámku Šípkové 
Růženky. 

Kromě návštěvnosti řešil 
investor další porodní bo-
lesti, kterými se ukázal pře-

devším nábor zaměstnanců. 
Z dvanácti tisíc pracovníků 
dosahovala fluktuace hlavně 
zpočátku nebývalých roz-
měrů. Zaměstnavatel totiž 
požadoval znalost dvou jazy-
ků, na podobu účesů, vousů 
nebo módních doplňků se 
vztahovaly přísné předpisy, 
a vůči zákazníkům vyžadoval 
vstřícnost a dobrou náladu.

Přirozeně se objevily 
i hlasy brojící proti ameri-
kanizaci a importu „koka-
kolové“ kultury. Vše sečteno 
podtrženo vedlo k nelehkým 
začátkům, které se projevily 
na finančních výsledcích. 
Po dvou letech provozu se 
spekulovalo o bankrotu. 

Nicméně již o rok později se 
park poprvé dostal do pro-
vozního zisku. 

V roce 2002 byl otevřen 
sousední park Walt Disney 
Studios zaměřený na filmové 
triky a práci v ateliérech, 
v roce 2004 se celý komplex 
stal poprvé nejnavštěvova-
nější evropskou destinací. 
Dosavadního rekordu dosáhl 
park v roce 2012, kdy jej 
navštívilo šestnáct milionů 
lidí – loni to bylo necelých  
13,5 milionu. Nejnavštěvo-
vanější zábavním parkem 
na světě tak zůstává originál, 
Disney Park na Floridě, který 
každý rok přiláká přes dva-
cet milionů hostů. /mec/

Výročí týdne

Od otevření  
Euro Disneylandu  
uplyne zítra právě

25
let.

paříž těžce trávila svůj euro disneyland

asiJská spoJka. 
Číňanky oslavují 
nové obchodní 
spojení mezi Velkou 
Británií a Čínou. 
Z kontejnerového 
překladiště DP World 
london gateway 
ve Stanford-le-hope 
vyjel na trasu dlou-
hou dvanáct tisíc 
kilometrů do Číny 
první nákl-adní vlak 
s britským zbožím. 
 více e15.cz

http://zpravy.e15.cz/zahranicni/ekonomika/cesta-dlouha-12-tisic-kilometru-prvni-primy-vlak-veze-naklad-z-britanie-do-ciny-1331086

